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E. I! Q. g, -1 IR 1 l! Q.2 
GENERAL REYNOLDS: The Cotm11ets1on is in session. 

You cay proceed. 

MAJOR KERR: ..Sir,· aU oenbers of the Co~ission, the 
. . . . 

· ·Accused and. Dotense Counsel are present. 

Will you read· t~e last question nnd answer, please? 
' 

GENERAL REYNOLDS: Read the last six questions .nnd 

answers, if you will. 

REPORTER RACKLIN: "Q (By Major Kerr) What stnnd­

ard did you use for determining the ration ot prisoners 

. . of war? 

"A (Through Major Pratt I an not certain ns to the 

details, but I believe thnt the standard was to be exactly 

the sane as thc.t given to the Japonese forces. 

"Q Are those the Japanese forces when 1n combat, or 

the Jo.panese forces a.t a base caI!lp?. 

11.A When sufficient food wns avoilable, it was to be 

on a pnrity with base troops, . but from November on thera 

was not sutficient rood for this type of standard, so 

we rierely tried to nnke it uniforo. 

· 11 Q Isn I t it n fact that the Japanese soldier was ex-

pected largely to live oft the land? 

"A Usunlly; if we had the supp).ies avnilable they · 

were distributed to the troops, but 1n sone are~s such 
,... 

as n oountnin province, they were scarce and we lived on 

wild grasses nnd potntoes nnd such things as ,ve could 

obtain there. 

"Q Did you receive o.ny inforoation concerning the 

execution of Aoerican prisoners ·or we.r" --. . . - -~ 
:.-
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. TOMOYUKI YAMAs_yITA . . 

thf) witness -on the st~d a~ the i!ioe ot adj.our~ent, having· 

been previously duly awor.n, was exnoined and further ·· · 

testified ~s tollowi through 'Interpreters Major Pratt, 

Lieutennnt Asano and Sergonnt Y9rio~: 

CROSS-EXAMINATION (Cont'd) 

MAJOR :PRATT: It the CoDl!lission please, on the 
~ 

second answer which the reporter ,uat rend, we would like 

to cake an aoendilent there. 

GENERAL REYNOLDS: Vary weil. 

MAJOR PRATT: I should like the last phrnse ot thnt 

o.nswer to read insteo.d ot "so we aeroly tried to coke it 

unitorc," it should read "so only one rntion stnndard wns 

used in the Jnponese Arny-." 

GENERAL REYNOU>S: Any cocnents by the Detense? 

CJJ>TAIN SANDBERG: No. 

MAJOR · KERRz No col'.ltlents, sir. 

GENERAL REYNOLDS: Very well, th·e change is hdopt­

ed by the Cotn:1ission. 

(The fqllowing questions were tronslnted to the 

witness by Lieutenant Asa.no. nnd the answers ot the wit­

ness were given in English by the interpreter indicnted.) 
. -../ ' 

Q (By Mo.jar Kerr) Did you receive any reports con-

cerning the execution of Aoerican prisoners· or wnr on 

Batnn Island? 

~ (Through Interpreter Asano) No, I haven't. 

Q Did you ever receive o.ny infornnt1on at all on 

1;hat nnttcr? 

INTERPRETER ASANO: Will you read the question ov~r. 
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agnin? 

(Question r ~nd.) 

THE WITNESS: No, I hnven't. 

Q .. _- (By Major Kerr) ~Did you receive nny inf'ornntion 

that Anerico.ns had been captured on Batap Island? 
., 

A . No, I ho.ven 1t. 
. . 

Q - Vias it your policy to. leave to the local cocco.nders 

the nethod of treatcent of prisoners of war? 

A (Through Major . Pratt) It a unit has the prisoners, 

· they sond n nessage asking for their disposition. 

Q To whon is such a nessnge se~t? 
~ 

A They cono tony hendqunrters, but ordinarily I would 

not see such~ report. 

Q Who would see such n report? 

A This was the duty of G-3 officer. 

Q Who deternin.cd whnt would be done with the prisoners·? 

A It was the final decision of the nrmy headquarters 

as to where the prisoners would be sent. 

Q Who in the headquarters? 

A These reports cone in regular order up there. The 

prisoners were - transferred fron the lower unit to the 

higher headquarters in regular order,-but if it wns n 

cnse of sen transportation the requisition for trans­

portation cnne directly to nrny headquarters. 

Q What officers deternined 
/ 

what would be done with -

prisoners of war? 

A In oy· hendqunrters it was Lieutenant Colono1 

Ishikawa who was in charge ot the line of cor:n:runications •. 

Q Did you receive reports concerning the enetly ~ap-
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tured nnd what hnq been done with hin? 

A _(Through Interpreter Asano) No, I haven't. 

Q Did you ever recoive ·such a report? 

-A (Tru.:oug~ MnJor Pratt) No, I didn't .request then. 

They cane up w~thou~ requ_est to the higher headquarters. 

Q Did_you over request fron your subordina~e officers 
. .~ 

that they inforn you on the.t _subject? 

A Without any request there was an order that thos e 

reports would be sent tony hondqunrters. 

Q Did thoy cone to you personnlly1 

.. A No. 

Q Then you were too busy, were you, to inquire ns to 

what was being done with prisoners ·of wnr? 

A I was interosted in the nntter, but I did not have 

sufficient tine to nake inspections. 

Q You don't know, do you, what ·wns being done with 

prisoners of war on outlying islands? 

A I did not receive any reports, but it is my bolief 

that the prisoners were receiving satlsfnctory trentoent. 

Q That is nerely an nssunption by. you? 

A This is ·not an nssunption; it is oy belie!. That 

the prisoners of war were being trec.ted in accordance 

with the regulations wns oy belief. 

Q The evidence shows ~hat three .American prisoners of 
/ 

war were executed by meobers of your comnand on Bo.tan 

Isle.nd. 

A I db . not know nll the f'o.cts of thi's r.mtter, but it 

is certain that I never issued an order to this effec_t. 

Q. Did you leave to the coacnnders in outlying isl~nds 

3613 
... 

ti 



the decision as to 
'r 

'.whnt was to be done with P:isoners ot 
war? 

MAJOR PRATT: · Will you rend the question? 

(Question read.) 

THE WITNESS: Absolut'ely 11:ot. 

Q. . (By Major._Kerr) ~OU stated that upon capture ot 

on eneny, the captur~ would be .. reported to your head­

quarters. 

A (Through Major Prntt) It is ns I said _before , thnt 

the prisoners would be sent up through channels fron 

reginents to brigade and fron brigade to division. 

Q Would nny check be made by your hendquorters ns to 

what· heppened to those prisoners? 

A If prisoners were taken the reports were sent up 

through the chnin of conrmnd, but if theiie reports did .not 

reach ny headquarters we could not know nbout ·it. 

Q Whon a r eport did rench your headquarters thet n 

prisoner had been captured, was a check lnter nade by your 

headquarters on what was done with thnt prisoner?. 

A Since we did not receive nny reports, the occasion 

did not arise. However, I do · renenber of one occasion 

when oy hondquarters was at the Third Rost ·House that a 

u. s. aviator was tnken prisoner. As I recall it, ~is 

nane was Captain Shaw. He was injured nnd so he was taken 

to the nunber Four Rest House at tho cornand post, and he 

was . given first-aid treatoent and then he wns interroggted. 

The only report I received was concerning this particular · 

incident. 

Q During .your .entire tine in the Philippine Islands the 

only reports of captured prisoners you reoe!ved was of this 

. one captain? 

A (Through Interpreter Asano) Yes. 
?_
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Di~ not -that seem stranfe .to you?~ 
.A Can you explain~ please? 

Q Did 1 t ·_s·eem strange to you that you would receive a 

report .. cove-ring only one prisoner of war? 

. A- (Through Major Pratt) I feel .that this is the 

situation-: - We were always being pushed back by the United 
-

States forces and possibly there. were some Japanese who were 

being taken prisoner of "!ar, but· there were no Unit~d S_tates 

prisoners of war; I thought that as a source of information, · 

PW's were very good, but we just couldn't get any. 

Q Did you know that prisoners of war ·were being required 

to work on Palawan Island? 

A I learned upon my arrival that prisoners had been 

working on Palawan since before the time I came. 

Q That was your arrival in the Philippines? 

A Yes, they were down · there before I arrived in the 

Philippines. However, half of them returned to- Manila and 

the other half were supposed to be returned, but the ship 

was sunk • . I thought of sending for them again, -but there 

were no ships left. 

Q Did you know what kind of work they were being 

required to do there? 

A It was airfield work. 

Q In yo-µr opinion, was that compulsory work on an 

airfield in accordanc.e with international law? 

A At the time they were sent there, since there were 

no United States air attacks going on, I feel that it was 

all right. 

Q Did you know of prisoners of war working on any 9ther 
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. military installations'? 

A After my arrival, there were no other such occasions. 
\ 

.Q Did you receive reports from your units on Palawan 

Island '? 

I did not receive any report~ from Palawan. 

accordance with the chain of command, they should go to the 

4th ,tir .Army. 

Q
1 

You had army units on Palawan Island, did you not? 

A There were four platoons under a company commander, · 

who were under my command. 

Cl What unit was that? 

A I don't -remember the name of the organization. 

However, they were on this long island of Palawan; -they 

had the duty of guarding the small harbors. 

Q They also guarded the airports, did they not? 

MAJOR PRATT: · _Just. a moment. 

A (Through Major Pratt, continuing) And _they had no 

relationship wi~h the 4th Air Army. 

Q (By Major Kerr) Did your troops also guard airfields 

on Palawan? 

A No, they did no~ have the duty of guarding. The 

duty of gua.rding the airfiel_ds was the duty of the air 

personnel. 

Q Did you · have army units on Palawan Island in 

December of 1944? 

A (Through Lieutenant Asano) Yes. 

Q In the event of a threatened American landin~ ·on 

Palaw.ay, would your army troops take steps to repel the 

landing? 

,. 
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A (Throu6h Major Pratt) I ~ ve never received reports 

on such uinu-ce ·matters. 
I

Q Did your .forces require civilians to work upon 

military inataiiations not under attack? 

LIEUTENPNT ASAP.O: May we have the question, please? 

(.Question read) 

A {Through Ma-jor Pratt) No, I ··haven•t. 

Q (By Major Kerr) Did YO\ll'. forces or any men under 

you require civilians to do such work? 

A No. 

Q In December 1944, were Japanes e ships being sunk in 

Philippine waters? . 
LIEUTENANT ASANO: Will you read the question? . 

(Question read) 

A (Through Lieutenant Asano) Yes. 

Q (By Major Kerr) . Very_ few ships got to or from ·the 

Philippines during that month? 
' , 

A . (Through Major. Pratt) Qtii te a few ships were sent 

for the purposes of supply, et.cetera, but they were sunk 

enroute by submarines .and air attacks. 

Q During the month o~November 1944, sea travel between 

Japan and the Philippines was very hazardous? 

A · Yes, and the same situation prevailed in October, 

September and in tugust. 
. ,

Q When did you learn 
~ 

of the orders from Tokyo for the 

·shipment of American prisoners of war from the Philippines 

to Japan in December 1944? 

A It came shortly before my arrival via the Supreme 

Southern Co~and, ordering the .prisoners to be sent. 
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Q· Then you -l earned of that order when you arrived in 

-0.ctober; is that r i ght? 
1 

/l Yes. 

- Q Who determined when the prisoners would ~e shipped? 

~ JThis came from- Tokyo, and they stat°ed whic.h ship 

would be used and when. 

·Q When did you find --

A (Continuing) And what number of prisoners would be 

s·ent. 

Q When did you find out that a shipload of prisone~s 

were to be dispat.ched from Manila in Dece~ber? ., 

A On December 13 or 14, the number of prison~rs and 

the ships was designated. On December 14, I received ·a 

report that they wer e sent to Japan. 

Q Prior to that, you knew that Tokyo had ordered 

prisoners of war shipped to Japan? 

A I heard that prisoners were sent to Japan ~everal 

times prior to my arrival. 

Q Did you protest the shipment of prisoner.s of war 

under thos e hazardous conditions? 

A No. There were also Japanese civilian re idents who 

were being. returned to Japan on the same ship. 

Q Why didn't you· remonstrate against ·shipping prisoners · 

of war to Japan under those hazardous conditions? 

A I considered Japan the safest pos$1ble place for 

the Japanese residents and the prisoners of war. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will recess for 

approximately ten minutes. 

(Short recess) 
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· GE~AL REYNOLDS: · The Commission is in session. You 

may proc~ed. 

Q (By Major ~Kerr) When did you hear of the sinking or · 

the ORYOKU MARU? 

A ·. (Through Major Pratt) I believe 1 t was about · tpe 15th 
' . 

of December that I heard of the sinking pr the ORYOKU MARU. 

Q Did you t ·ake any action on the matt~r? 

A The report was that an action was taken. 

Q Did you inquire as to what action actually was taken? 

A The .action was taken and _the report over the telephone 

-was satisfactory. 

Q You spoke of an American aviator being captured in 

Mountain Province in the latter part of _your Philippine 

campaign. When was that? 

A It was oh the 7th, 8th or 9th of August. 

Q And is that the "Captain Shawl' you referred to'? 

A (Through Interpreter Asano) Yes. 

Q And during all of your time in the Philippines that 

is the only American prisoner of war who, to your knowledge, 

was captured by the Japanese forces? 

A Yes. 

Q You st.atod that you ordered destruction of bridges on 

the road between Manila arid · Batangas. When did you order 

such destruction? 

A (Through Major Pratt) T~e latter part of December. 

Q To whom did you give 'those orders? 

A .: I gave the order to the commanding officer of the 

Shimbu group. 

Q Do you know whether or not the order was carried ou~? 

,. . 
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A At the t1me I was in Baguio, but I believe that the 

or~er was carried out. 
"< 

Q Did you receiv.e any report on execution or the order? 
. .-A (Through Inte~preter Asano) No. · 1 have~~t received " 

reports ~~garding the me.tter. 

Q ls it a cu~tom in the Japf\ne·~e Army for ·an officer 

who issues an order not to check to see whether or not it 

·is complied with? 

A· (Through Major Pratt) The usual procedure ' is that the 

order will be carried out. 

Q Is it customary to check to determine Whethe? or not 

the order has been obeyed? 

A In matters ot extreme importance such would be the 

ease, but ordinarily I trust the integrity of the group, 

division and lower commanders. 

Q Did you order the destruction .or bridges in Manila? 

A (Through Interpreter Asano) Yes. 

Q When did you issue that order? . .,. 

A The latter part of _Deeember. 

Q. What bridges did you order destroyed? 

A (Through Major Pratt) The bridges over the Pasig and 

the bridges on the m·ain roads to Lingayen and Batangas. 

Q To whom did you issue such orders? 

A , (Through Interpreter Asano) .To t .he commanding officer 

of the S himbu group. 

Q Did not you testify that the Shimbu group c~me ~nto · 

existence in Januaf'? 

A ('Phrough.J4ajor hatt~ -The Shimbu gr.ou12 was Q-r&.a?lizect 

in the latter part of December ,and on January 2nd I JDet the 
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commanding officer ot the .Shimbu unit. 

Q To whom did you issue this order 1for the destruction 

· of bridges? That is, to wJlat. officer? 

A (T}:lrough' Major Pratt) · To Lieutenant creneral Yokoyama, 

coniman~ing officer ·of Jthe Shimbu group. · 

Q When did Yokoyama become commanding officer ot the 

Shimbu group'? · 

A 26th or . 27th of December. 

· Q Wasn't a written order issued assigning him as comman-

ding general of Shimbu group? 

A-· I issued the appointment as commanding officer of the 

Shimbu group in an operational order. 

Q Do you recall the date of that order? 

A The 26th or the 27th. 

Q How soon after that did you issue the order for the 

destruction of Manila bridges? 

A It was contained in the operational order which appoin-

ted the commanding· officer of the Shimbu group. 

Q What units did you put into Shimbu group in that order? 

A The former unit of the Shimbu unit commander, the 8th 

Division, was the main strength of the group; the Kobayashi 

Heid~n; the Kawashima Brigade; the Noguchi Brigade, that is, 

Major General Noguchi. That completes it. 

Q - When did the Kobayashi unit come under your COJl!!D-and? 

A Since Major General Kobayashi was commanding officer 

of the Manila defense force he was under my command from the 

beginning. 

Q · Then you put under the Shimbu group the entire Manila 

defense force? 

.- . 
3621 



A The enc :~re t...-oop strength of t-he Manila d~ ense force, 

plus the mo~t part or t~e 30,000 ~roops under direct control 
. I 

. _of . Imperial G(:neral Headquarters. a~d Southel"n Army were put 

into the. newly-formed Kob~yashi 'Heidan • 
.. 

Q .And · ~hen-early in January the Naval troops in Manila 
J 

were ad.ded to th~ Shimbu. group? 

(Transla,ted by Interpreter Asano) 

MAJCR FRATT: May I ask a question, sir? 

·Major Kerr, was that a question? 

MAJO~ KERR: _A question, yes. 

INTFRPRETE'R ASANO: Read the question, please. 

(Question read) 

A (Through Major Pratt) Yes. The land-based Naval 

troops in Manila in the event of land warfare were put under 

the Shimbu group for tactical control only. 

Q (By Major Kerr) Did you order the destruction of 

buildingJ in Manila? 

A (Thrctigh Interpreter Asano) No. 

Q Did you order the destructiqn of warehouses? 

A No. 

Q . Did you order the destruction of doc.lrs or dock faci-

lities? 

A No, I haven't. 

Q Then at no time did you order the destruction of any 

instat lation or structure in Manila other than bridges; is 

that correct? 

A Only the bridges. 

Q Why did you order the destruction of the bri~ges? 

,----A _ (Through.Major Pratt) Since t~ese bridges led from 
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Manila to ~ingayen andBatangas I ordered it through military 

necessity·. 

Q 

· A 

Were ~hose orders ~arried 
.. 

I/ d_idnt-:t; rec_eive a report 

out·? 

on it but I learned later it 

was car.ried out ·. 

Q .· W}len ~ere the bridges to be destroyed? 

A (Through Interpreter Asano) I did not indicate time • . 

(continuing through Major Pratt) It was ·to be the decision 

of the Shimbu group commander as to what the suitable time· 

should be . .... 

Q Did you specify any circumstance governing the destruc-

tion of the bridges? 

A (Through Major Pratt) The proper time to dest-roy the 

bridges was left to the decision of the Shimbu grrup. 

Q W~s thi, destruction of bridges part of a plan to 

defend Manila? 

A These bridges were a part of the communication~ system 

between Manila, Batangas and Lingayen and it was done in 

order . to cut these lines of communications. 

Q Was it also done
I 

as a defensive measure? 

f,. It was done in order to cut communications so that 

the-United States forces could not move along these lines 

at will. 

Q · You testified that you decided not to defe9d-Manila. 

When did you make that decision? 

A I started considering the _defense of Luzon at the 

time that I _ thought the Leyte operation was finished • 

. That was at the time ot the Ormoc landing.__,__ __ __ 
Q When 

\ 
did you decide not to defend Manila? 

.-
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A At the time ·that I just stated. 

Q Approximate~y what· date? 

· A · On the 6th or 7th of~De~e~~er. 

Q Was that your own decision? 

A, ·. I made the _decis~on and my staff officers helped .ln 

the' formulation of this cie~i.sion. 

Q ·Did you notify Tokyo of that decision? 

A I reported it to the Southern Army. 

Q Did you get · any reply from the Southe.rn Army? 

A (Through Interpreter Asano) Yes, there was. 

Q What was the reply? 

A (Through Major Pratt) That my plans were satisfactory 

for the defense of Luzon. 

Q When did you get that reply'? 

A I believe it was the 7th or 8th of December. 

Q Were you in .communication with the .Southern Army until 

the time of your surrender? 
. . 

A (Through Interpreter Asano) Jes, I have been. 

Q Were communications between you and the Southern Army · 

good throughout January? 

A (Through Major Pratt) They wj re not ·really sufficient --

Q Did you receive --

MAJOR PRATT: · Wait a minute. 

A (continuing through Major Pratt) and at times they 

were not up to par. 
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... .Q-.-
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. Q · (By Major Kerr) .' But you .were able to get it t ~ ough · 
. . 

back and forth, is that correct? 
. . 

A (Through Interpreter Asano) . . ~es.-
Q After you re§eived the- reply _in December, Decembe_r 

. -
6th or' 7th, or 7th an~ 8th, f'rom the Southern Army, did 

you rece~ve any further instructions from the Southern Army 

conce~ning the defense of Manila? 

·A (Through Major Pratt) They did not say;_ I di d not 

mention the defense of Manila. The message conc erned the 

defense of the entire Island of Luzon. I said nothi ng 

concerning whether Manila would be defended or not def ended. 
~ 

Q Did you ever get instructions from the Southern 

Army concerning the defens e of Manila? 

A I received no orders concerning the def ense of the 

City of lr.anil_a. 

Q Did you get any such orders or instructions t~om 

Tokyo? 

A The instructions from Tokyo come through· the 

: outhern Army and since the Southern Army didn't i ssue any 
_) 

I didn't receive any • ... 

. Q Did you at any time receive instructions from the 

fouthern · Army for the destruction of port facilities in 

Manila? 

.A I ·received no orders from the Southern Army for 

the destructio~ of port facilities in Manila City. 

Q Or for .the destructioh of any other facilities in 

Manila? 

·• A · (Through Interpreter r_sano) No• 

. Did you receive in~tructions from the Southern Army 

( 



to lJ.old a-11. sea and air ~ses ·firm~y? 

A No, I hav~n•t. 

Q ... . I?~d you receive any instructions from the Southern 

Army tha_t in the event of the loss of Manila, its. use to 

, the enemy will be hampered by cuttlng off its water supply 

and _. by other such measures? 
~ 

A No, I haven't. 

Q You are sure that at no time you received any such 

instructions from the Southern Army, is that correct? · 

J Yes. 

Q Is .it a fact that you told President Laurel that ypu 

would not declare Manila an open city because to do so 

would dishonor Japanese arms? , 
A No. 

Q I have a report from the Liaison Committee in Tokyo 

to the effect that early in January the Southern Army · 

dispatched to you a telegram including these instructions: 

"The 14th Area Army will hold the sea and air bases 

firmly and that if it becomes necessary _to relinquish· them 

see that the enemy_cannot use them." · 

Do you now recall receiving those instructions? 

A (Through Major Pratt) I never received them. 

Q The Liais~n Committee further reports that these 

.instru~tions include the following: 

"In the event the Atea Army is forced to give up 

its sea, air and military bases th~se facilities will be 

complet~ly demolished to prevent enemy-use." 

Do yqu deny receiving those i~structions? 

A I never received sucn instructions but ! ~would like .. 

I t • 
. .).
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to inquire as. to what this Liaison Committee is? 
. . 

Q My _question is whether or not you received such · 

_i~structions fr<>m t~e So~thern Army? " 

A · _ . If . you con_si~~r. the cQn~en~ai", I abs·olutely did not 

~~cei~e such -Q~ders .~d u·you·: consider t _he contents they 

ar.e· not of a military n~t);ll'e. The ~6mplete deatruction 

of _an airfield 1s impossible. 

Q , · The Liaison Committee fUr,ther reports that your 

instructions from the Southern Army were aa follows, as ' 

communic$ted t~ you in January of 1945: 
.. 

"Manila will be defended to the utmost and in the 

event of its .loss its use to the enemy will be hampered by 

cutting off its water supply _and by other such measure,." 

I ask you, did you receive those instructions? 

A (Through Int~rpreter Asano) What day of January 

was this? 

Q Did iou receive them at anytime? 

A · No, I haven't. 

MAJOR PR/,TT: 11.A bso iutely not. II • 

-~ (By Major Kerr) Do you deny ever having received,·. 

· instructions substantially similar to ·those that have been 

read tq you? 

~ (Through Major Pratt) I deny it; I did not receive 

t~em. 

Q You dun•t deny, do you, that the last instructions 

·e of a Jl).ilitary 

Alano·) I do not understand 
. ' 

.. 
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concerning the defense of Manila wer

natUl'e? 

A. (Through Interprete_r 

the ·~_µestion. 



. 

MP.JOR ~ ERR: Will you repeat the que·stion? 

(Question read) _ 

THE WITNESS: (Through Major Pratt) From a military 

standpoint the defense ·of Manila is useless. From a military 

standpoint the City_of Manila would be .very disadvantageous. 

GENERAL REYNOLDS: ·0oes that complete .the answer? 

MAJOR P~ATT: Yes. 

GENERJ\L ·REYNOLOO: During his testimony the w1 tness 

inquire~ as to the source of the information fr·om the Liaison 

Committee which is, of course, a committee formed at the 

headquarters of the Japanese Imperial Army. 

Senior Counsel is requested to explain the meani~ 

of the term "Liaison Committee" and how they opera·te. 

COLONEL CU.RICE: I do not know how they operate in 

Japan, that is, referring to that Liaison Committee. 

1-~AJOR KERR: Sir, for our purposes at present I 

believe it is not material as , to tho source of this informs- ' 

tion. I have asked the witness whether or not he received 

such instructions or commands .from the Southern Army. That -

is all _that is particularly material. 

During our rebuttal case we will put into evidence 

the instructions and the · reports'of the Liaison Committee 

arid at that time if the Commission so des.ires,_ we will 

explain fully the nature of that organization. 

GENER/:L REYNOLDS: Nevertheless, the Accused 

requested information concerning the term and if the Defense 

is- unable to explain it to him the~ we ·will ask the 

Prosecution to give him a suitable brief statement upon 

the resumption of the hearing. 



~ -
.. 

The Commisaion will recess f~r approximately ten 

minutes. 

~ (Short receas) 

GENERAL ~OLDS: · The Commission is 1n session. 

The first order of bus1nesa will be the answer to ·tne 

question t~t~the Accused wanted to know about: What is 

a Liaison Committee ·and that will be given by the Pros ecu­

tion. 

Mf.,JOR KERR: The Liaison Cormnittee of Tokyo of the 
- . . 

Imperial Japanese Army and Navy· is the official means of 
., 

liaison between the Imperial Japanese lrmy and Na.vy and .,,.-
the armed forces or the Supreme Cormnander for he Allied 

Powers. Access to the official documents or records or 

reports of the Japan.ese Government is obtained through that 

-~iaison Committee. 

(The a~ove statement by Major Kerr was translated ,to 

the witness by Interpret er Yaj1ma.) 

THE WITNESS: · (Thro~gh Interpreter Yajima) I 

understand. 

MAJOR KERR: I• that satisfactory? 

GENER/.L REYNOLDS: I believe you should also tell 

him the chairman or head of the cormnittee. 

MAJOR KERR: The chairman of the Liaison Committee 

of the Japanese Army and -Navy, as of 5 November 1945, was 
. ' 

Lieutenant Generals. Arisue, Imperial Jap~nese Army. 

(The above statement by ~ajor Kerr was translated 

to the witness by Interpreter Yajima.) 

" GENERAL REYNOLDS:_ That is .sµfficient •. 

(The
. 

·rollowing questions were translated to the. 
'. / 
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witness by Interpreter Yajima and the answers of the witness 

were given in English by the Interpreter indicated . ) 

Q (-By Major Kerr) When did you give orders : for the 

Noguchi Unit to evacuat~ Manila? 
. 

A _( Through Maj or Pratt) In tho latter part of 

December in .the order to the Shimbu Group I ordered tho 

wi tJ:idrawal . I included it .in this ·order, and after this I 

ordered my chief of staff to inform the 4th Air Army, 

which was outside my command , and the navy , that Manila 

should be outside of the combat area . 
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Q When you gave these· orders in December, how close· 

were the closest Amer'ican trdops to Manila.? 
. . . 

A On the· l,th ot ·Dec.ember, the closest American unit 
. 

. . was--_in ~e southern ·part of Mindoro, San Jose. 

Q ··It,you ~tenc.\ed at that time to evacuate Manila · 

without a fiJht·, why were pillboxes and other defenses 

being constructed in Manila in January? 

A I did not order the construction of ~uch installa-

tions. 

Q Do you know whether or not such installations were 

constructed in Mani1a ·1n January? 

A I don't know anything concerning that matter, either 

to where they were or what they were. 

Q Do you lmow whether or not ·they were constructed 

in Manila in December? 
\ 

A I don't lmow that either. 

Q Did you call a conference of g_enero."ls and admirals 

and other high officers at Santa Mesa, on 16 December? 

A No. 

Q Was such a conference held by you with hig~ command-

ing officers at Santa Mesa on approximately that date? 

A I have never heard about it. 

Q Who was your assistant secretary in December 1944? 

A {Through Sergeant· Yajima) There is no such thing.,... 

as ~'assistant ·secretary. 11 

(Through Major Pratt) What exactly is an "assis­

tant secretary"? lt may be the interpretation. ' ' 

Q Did you have any clerical assistant in December 
' 

1944? 

.. . 



A (Through Maj or Pratt) No, I.. di~1t have o,i\• . 

Q ·Did you have a secretary? f 

A No, I did no~ ·have · a private ·secre~. 
I 

Q· Who recorded the ·proceedings ot your conterences? 
.. • .. ""t .. # ~ 

A . At JD}' conf'erences tJ:ie· chief or statt ancLother statt 

officers were pr'°Efs~:t·; apd some one ot .them would record. 

the matters. 

Q ·: Is that tiie . only re~ord which was taken? 

A (Through Sergeant Ynjima) Yes. 

Q. Did you hold ·a conference with high officers at 

any place on or about 16 December 1944? 

·A .. (Through Major Pratt) I did not hold any such 

conference. 

Q .. When did you first communicate to _your subordinnte 

officers your plan tor the defense ot Luzon? 

MAJOR PRATT: Will you read the question, please? 

(Question read.) 

A (Through Mnjor Pratt) I issued orders to the 

S~bu Group nt the ~nd of December,. and I informed the 

other units at the time of my arrival. I issued orders, 

but I didnit hold a conference with them. 

Q . After you arr1:ved 1n the Philippines in Octbbor, 

did you request instructions from okyo concerning the 

policy towards Filipino civilians? 

A I very seldom sent direct messnges to Tokyo. I 

worked through the Southam Army. 

Q Did you receive any such instructions from the 

Southern Army? 

-A No,~ di'dn't receive any. 

--~-- --~------------
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Q Did. you rec·eive nny such instruc1;ions from Tokyo? 

Ple~se answer yes or no. · 

A No. 

Q Isn •·t · it a . tact_tho.t you ·received word trom Tokyo 
' .

that, i~ vi-evr ot the hostile attitude or the Filipinos, 

·· they were to be treated as enemies? 
.· ' 

A Ab~oiutely not. · 

Q Did you make any report strike that. Did you 

receive any such instructions from the Southern A:rmy? 

A I did not receive it from the Southern Army eithe;. 

Q Did .you receive it from any source? 

A I had never received such order rr·om anywhere . 

Q · Did you report to Tokyo, or to the Southern Army, 

the hostility of the Filipino civilinns? 

A I never reported thnt. 

Q You bad no discussion whatever with the .Southern 

Army, with Marshal Terauchi, or with Tokyo, concerning 

the hostility or ¥11ipinos; is that correct? 

A That is correct. I never r ~ported such things to 
. _J either the .Southern Army or Imperial General He~dquarters 

in Tokyo. 

Q Did you go to Tokyo after you came to the Philip-

pines? 

A No. 

Q Did you send nnyone to Tokyo while you were in the 

Philippines? 

A Only those ~people who were transferred there. 

Q Did any member of your staff go to Tokyo? 
. -..·, - ~ . 

A I did not ' send any member of my staff to Tokyo. 
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Q Wns any member of your st~ff called to Tokyo by · 

. higher authority? 

A Who_do you menn by "n higher commnnder"? Do you 

menn Count Tcrnuchi? 

A On the orders of nnyone other than yours elf. 

A No, jus~ those people who wore trnnsferred. 

Q Did n court martial sentence of denth on a charge of 

being guerrilla recpire your approvnl? 

A Yes. 

Q How wer e such people executed? By shoo.ting, hanging , 

beheading or -bayoneting? 

A As I recollect, it 1s executi on by shooting: 

Q And that is tho only approved method of execution , 

is it? 

A (T~rough Sergeant Yajimn) Yes. 

Q Do you know whether or Qat execution! actually were 

carried .out in other manners? 

A I do not know thnt. 

Q You hnve no knowledge of nn execution having been 

carriea out by bayoncting ·or by beheading? 

A (Through Major Pratt) I do not know about that. 

Q. Did you ever make any effort in the_Philippines to 

see to whnt extent your regulations or the regulations 

of higher nuthori~y were being complied with? 
-A I did not investigate such matters personally. 

Q You stated that you met Gener~ Ricarte three 

times. Did you know him in Japan? 

A No, but since I come here. 
ft . • 

Q "' When was the second time that you met him? 
,, 
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A About the 22nd of December. 
\ 

Q Where? · 

A It was o.t my plnco at Fort McKinley • . 

Q You have testified that you met Ricarte on 

8 December • . Where was that? . 
" : . 

A It was on the south side of the Legislative Building. 

Q Was that at your headquarters or in the City or 

Manila? 

A It was the Legislative Building in the City of Manila. 

Q What was the occasion? 
~ 

A. It was the inauguration ceremony ot the opening of . 

the Philippine Patriotic League. 

Q At that time, di"d you have a social gathering where 

you drank with General Ricarte? 

A It is ~s I stated before, the opening of the 

Philippine Patriotic League, nnd there was no drinking or 

party. 

Q Wha-t was the first time you met General _Ricarte? 

A . It was about the 19th of November. 

Q The 19th of November was the last previous time 

that you hnd seen General Ricarte? Was that the last 

previqus time that you had . seen Genero.1 Ricarte? I will 

withdraw that question. 

What was that occasion? 

A It was ·the time when I was invited to Malacanan. 

Q . So the first time- you saw Ricarte was 'when you were 

invited to Malaconan, and the s·econd time was at the 

Legislative Building, is that correct? 

A No, the second time was at my headquarters at 

.• 

"'\ 
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Fo~t McKinley. 

Q On what c..nte -was thnt? 
~-

A December ~2, about DccembQr 22. 

Q._ Is that tt...e only time thnt General Rica-rte called 
. . 

at your headquarters? 

A Yes. ·· 

Q Did you live at your headquarters? 

A I lived in separate small house. 

Q -Where was that small house located? · 

A It was a small buflding in Fort McKinely, about 200 

meters from my headquarters. 

> 



Q Are you .'sure ·,ot the datoa -....tba~ you bnve ._.iven the 

Commission? 

' A (Through Major Pratt) Yes, I am certain. 

Q Since you were such £'. busy man -that -you did no 
J 

ha~e time even to inspect the Fort McKinley prisoner of 

war camp, how do you account f0r your clear r~colleotion 

of · the dates of these visits? 

I ~ill break tnat question up. At this time you were 

a very busy man, were you not? 

A (Through Interpreter Yajima) Yes, I was busy. 

Q How does it happen that you· reoall the dates of 

these visits so clearly? 

A (Through Major Pratt) There · are some things that 

·1 do not recall and there are some things that I recall 

sufficiently well~ 

MAJOR KERR: Will you mark this as the next ex-

hibit? 

(A copy of the Tribune dat-. 
ed December 7,1944 was 
marked Prosecution Exhibit 
No. 402 for identification•. ) 

Q (By Major Kerr) I will hand you a copy of the 

December 7, 1944, issue of the Tribune, published in 

Manila, and will ·ask you whet~er or not the picture 

which appears on the first page thereof includes_your,... 

picture? · 

A (Through Interpreter Ynjima) Yes. 

Q · Was General .Ricarte included in that picture? 

A Yes. 

Q_ Do you recall the occasion when that picture was 
----'----.-I 

taken? 

• 



A (Through Major Pratt) Yes, I remember the occasion. 
\ 

Q_ What ·was the occasion? 

•• A... : ... This wns the occasion on which Ricarte , Ramos and 

Duran reported to me on the formation or the Philippine 

Patriotic League . 

Ma.y I see thrtt paper, pl~ase? 

MAJOR KERR: Here 1t is. 

THE WITNESS: (Through Major Pratt) The time that 

I went to Malacanan was on the 19th of November. On 

the 22nd of NOV€mber these three men came to my place 
., 

~o report on the formation of the Philippine Patriotic . 
~ 

League, and this picture is a picture of that occas'ion. 

Q (By Major Kerr) Was that the first or s econd 

time that you were with Ricarte? · 

A (Through Interpreter Yajima) The second time. 

Q You previously testified the second time you saw 

Rico.rte was on ·the 22nd or December. Do you now change _ 

that testimony? 

A That is an error. It should be I request that 

to be corrected to the 22nd ·of November. 

Q Then you did meet Ricarte et~least four times, is 

that correct? 

A (Through Major Pratt) No, three times. The first 

time was on tho 19th" of November, when I was invited to 

Malacanan. · 

The· second time was with Ricarte; Ramos and Dur~, 

along wi~h some interpreters that came out. 

Q That was on what date? 
- !. ..A November 22nd. 

... 
II 



.....____-i 

Q And the th1l;'d time was when? 

A · The third time was tbe 8th ot Decem~er. 

Q And _on~th~ ~th ·ot December you met R1carte where? 

A- The .south sj.de of the Legisla~e Building 1n Manila 

· City. . J 

Q Are YO\J.--sure now those nre the only meetings that 

, you had with Ricarte? 
' 

~ , ,, A Yes, that is all. 

Q ~id you· he.v~ any communications with Ricarte? 

A No. ' 

Q Where was Ricarte•s home? 

A I don't know. · 

Q Do you know whether or not he lived in Manila? 

A I heard recently that he .did live in Manila: 

Q If you did is su~ an or.der tor the killing ot Fili-

pino civilians who showed hostility towards Japanese 

forces, would that be a highly secret order? 

A . I neither issued such an order secretly or otfi-

cially. 

Q If you had issued such. an order. would it ·have. been 
I

classified a~ highly secret? 

A I didn't issue such an order and I don't know 

about that. 

Q Did you ever go into the home, the former home-~ 
of President Quezon? . , r 

A If that is the house that Count Terauchi was using, . 

I did visit there. ~ 

Q . Do you kn.ow the location of the house which Count 

Terauch~-used?-

.. . 
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A . (Through Interpreter .Yajimi Yes, I do. 

Q . What house did he ~se? 

A (Thro.µgh ~ or Pratt) I know it is along the sea- . 

shore, but I don't know the exact location. 

Q. That is to say, it is on Dewey Boulevard? 

A I don~t lmow the name ot the street, but it is a 

street that ·runs a.long the waterfront·. 

Q You ~estitied that when you arrived in the Philippines 

in October the army was disorganized and had poor moral e . 

A (Through Interpreter Yajima) Yes~ 

Q Did you in O~tober tell the Philippi~e Cabinet that 

you would give MacArthur thirty days to get out ot Leyte 

or you would smash him? 

A (Through Major Pratt) ~ did not sttr such a thing. 

Q And did you say at that time to the Cabinet that 

you would drag MacArthur .into · that very room where he would 

sign your s,urrender terms? 

A No, I didn't say such a thing as that. 

Q Did you make ·any similar statement? 

A No; genero.lly speaki~g I never met the Cabinet. 

Q Did you ever meet it?· 

~A When I was called or invited to Malacanan, the-

Malncanan Palace, that· was the first time I ever met any 

of the Cabinet. 

Q When was that? 

GENEM.. REYNOLDS: The Conm1ission will recess until 

1:30 this afternoon. 

(Whereupon, at 1130 hours a recess was taken until 

1330 hour.a, 30 November 1945.) 
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'\ AfTERNOON SESSION 

(The trial ~as resumed, pursuant to !ecess~ at 1330 

hours.) 
"< • • 

. GENERAL R-r.YNOLDSs The· Commission is in session. You 

~Y proceeq_. · ( 

MAJOR· KERR: Sir, all members or the Commission, the 

Accused and Defense Counse1 are present. 

TOMOYUKI YAMASHITA 

the witness on the stand at the time of recess, having 

been previously duly sworn, was examined and further testi­

fied as follows through Interpreters Major Pratt, Lieutenant 

Asano, and Sergeant Oishi: 

CROSS EXAMINATION (Continued) 

GENERAL REYNOLDS: Will you read back the last six 

questions am answers, please? 

REP OR TFR RACKLIN: Yes, sir • 

(Questions and answers read) · 
. 

REPORTER RACKLIN: The question was unanswered. 

MAJOR KERR: I will . rephrase the question, sir, since 

this is the beginning or another session. 

(The following questions wer.e t_ranslated to the· 

witness by Sergeant Oishi and the answers ot the witness 
. , . 

were given . in English by the _interpreter indicateq.) 

Q (By Major Kerr) On .what date did 17ou meet the Cabi~et 

for the first time? 

A (Through Major Pratt) I met them for the first time 

on the day that I was invited to Malacanan. 

Q What was that date? 

A The -19th of November.---- - -- ---- , -
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Q · . Did you have subsequent meetings with them? 
I 

A No. I neTer met them after that. 

Q Did you have discussions with President Laurel con-

ceming the- defense or Manila?. 
J . . 

A·· I never talked to President Laurel in regards to 

such operational matters;~ 

Q Did .you discuss with President Laurel the attitude 

of the Filipino .civilians towards Japan? 

A No, I did not discuss that subject. 

Q Di you dis cuss with President Laurel · the evacuation 

of Ma~ila, 

A I never discussed that with him. 

Q Aft~r you moved your headquarters out of Fort McKinler 

did you leave to the local military police headquarters the 

matter of dealing with the guerrillas 1n their cu~tody? 

INTERPRETER OISHI: Read the qu~stion. 

(Question_read·) 

A . (Through Major Pratt) Even after I moved my head-
- . 
quarters from Fort Mc.Kinley to Ipo I .did not leave any 

orders on that. matter -with the military police. 

Q (By Major Kerr) After you moved trom Ipo on into 

Mountain Province did you authorize military polic_e com­

manders to dispose of guerrillas as they saw tit? 

A Even-after I moved my headquarters · to 
. 
Baguio I did 

I 

not leave that p~erogative to _the m~litary police. 

Q · While your headquarters· were at Baguio did you ·receive 
• 

any reports from the military . police commamers? 

---a~---A-~ter- L moveLto.__Bagu~ I did not receive any reports 
,, -· -- - -. ·~ - -- --........ 

from the m+litary pelice. 
.- . 
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, Q After you left Manila ·tha ~a~ter ~ rt of December did 

you. receive any courts~martial records for your review or 

approval? 

-A :. _(Through · rnt.e~pre'ter Oishi.) No, there isn•t. 

Q .·. --Do you recai1 how many death sentences by courts.~ 
I . . • 

-martial assessed against persons charged as guerrillas were 

approved by you in the Philippines? ·~ 

A , (Through Major Pratt) I recall r~viewing about 40 

of the sentences concerning guerrillas from military tri­

bunals. 

Q How about court-martials? 

A Approximately four
. 
.military court-martials. 

. 

Q Then the. only death sentences for guerrillas which 
I 

you approved in the Philippine Islands totaled not more 

than 44; is that correct? 

·A It was ,44 cases. 

Q How many of those involved death sentences? 

A Forty cases involved the dea_th sentence and some 

cases only involved one person and others involved. five 

·or six. 

Q Do rou recall approximately how many persons were 

sentenced to death in those cases that you approve~? 

A I do not remember the exact number of persons. 

Q I" believe you test-ified previously that a death 

sentence for a gue~riila could not be effec~ed without 

your approval; is that correct? 

A 

Q 

(Through Interpreter Oishi) 

You also testified that gue

Yes. 

rrilla ac
-

tivity was very 

great- in the Philippines ; is that 
I • 

c_c,r;:~ct~ --____ 
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1000 civilians in Bat~ngas Province? 

I • 

A Yes • . 

-Q And yet the number ot· guerrillas ·captured, tried and 
"' 

·sentence·d , to death numb.ered at- most only a few h\U"dred; is 

.. that' correct1 ..· 
J 

A (Through' Major -~att)· I did not give any definite 
I • count sUch_as you stated. 

Q , · Ve'f'Y well. What is your estimate or the number of 

persons the ·dea_th sentences tor whom rou approved? 

A Each incident comprised one case arxl there were 40 

such cas·es and some or them had one or two or three people; 
. " 

so I do not know the total count. 

Q Do you recall the largest ·number of persons involved 

in any one ease? 
. 

A (Through Interpreter Oishi) I do not recall that. 

Q Ir 25,000 me~, women and chiidren, after .having been 

taken into custody, tied, were killed by members or your 

forces in Batangas Province i.t necessarily follows, does 

it not, that those 1>eople were murde,red? 

INTERPRETER OISHI: Will you repeat the question? 

(Question read) 

LIEUT~NANT ASANO: The question again. 

(Question again read) 

A (Through Major Pratt) · I do not clearly understand 

the meaning of th& last ·part of the sentence. 

Q (By Major Pratt) Did you approve death sentences for 

2.;,000 civilians in Batangas Pro,,ince? 

A (Through Interpreter Oishi) No, I did .not approve. 

---Q---Hid-y~U-ap.prove of death sentences for as many as- --- -- - -- -·----,.,.--

I . ' ... .. -' 
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A No, I didn •t. I never ordered' the death sentence tor 
' 

a t~ou~and ·people in Batangas. 

Q · D1-d you approve"' death sentences for as many as one~ 
' . 

· thousand people in ·a11 the· Philippines?. . - _. . 
· A · I d1d ·not app~ove the death sentence for 1,000 

civilians~ 

Q You, testified concerning a conference which you held 

with chiefs-of-staff in October, at which time you issued 

instructions concerning suppression of guerrillas. 

A On the 10th or 11th of October, .I called~ conference 

of all the chiefs-of-staff of the subordinate units. -

Q There were also present the commanding officers of 

those units, is that correct? 

A The commanding officers of the ~earby units .were 

present. 

Q Tell the Commission the names · or the officers, both 

commanding officers and chiefs-~f-staff, pr_esent at that 

conference. 

A The chief-of-staff of the 35th Army, Major General 

Tomochika; Lieutenant Colonel Aoshima, chief-or-staff or. . . . 

the 105th Division; Colonel Suzuki, chief-of-staff or the 

.Manila _Defense Force; Staff Officer .Takenaka of the 58th 

Mixed Brigade; the chief-of-staft ·of the 26th Division 

I don't remember his name; chief-of-staff of the/ 2nd 

Armored Division -- I don't exactly remember his name; 
. . 

the commanding officer of the Military Police Unit; Major 

General NQ.kamura~ chief-of-staff of the line of communica­

tions. I don't remember all the rest of them too well • 

.,....----u--.. - -Did- you. have... any_.,s.ubsequent_conferences on the 

.. 
,, 

... 
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· ., ·subje·ct of guerrilla a~tivi.ty? · 

A · No. · 

Q Was General· L1m, L-1-m, apprehended, to your lmow-
.. . . . 

ledge? 

~JOR ·PRATT: . Sir,. 1r' "!e mig~t have ·what force he is 

connecte~ w1th, ' I ~hink I can c1ear the matter up. 
. 
. 

. 
. 

~ 

MAJOR KERR: · Well, it is connected with the Philipp~e 

-Army, or with USAFFE. 

A · (Through Major Pratt) I have never heard that name. 

Q . Did President Laurel complain to you abou.t the treat­

ment of .his son by the Kempei Tai? 

A He mentioned nothing to me. 

Q Did you hear ot any complaint by President Laurel o~ 

that matter?· 

A I heard from my chief-of-staff that, rather than 

complaining, he talked with the chief-of-staff. 

Q What did your ,chief-of-staft tell you about the 

matter? 

A I heard that he said that the commander of the 
) Military Police Unit, Nagahama, was not very well liked by 

the Philippine people. 

Q Is .that the only report that he made to you concerning 

that matter? 

A He said that an official in Batanga~ Province was 

apprehended. 

Q . What else did he tell you? 

A· I don't believe there was anything else. I don't 
. . 

, ,remember _,anything else. 

· Did ypu h~ar .-an-y -ethe~ aomplaints- abpuL the...~reatment 

. 
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------ - -- - -

of civilians by t _he Kempei_ Tai? · 

_MAJOR ' PRATT: Will you read the Q\lestion, please? 

(Q~st~on read.)' , 

A (Through -Major Pratt) · No. 
• - I • 

Q · (~y Majo~ .Ker·r) · You are a protessional se>ldier ,- are 

you not? 

A · I am a soldier. 

Q And ·you are proud of your service to your native land, 

· are you not? 

A Yes. 

Q .. Are the standards of ethic~l conduct by protession~l 

soldiers substantially the same throughout civilized 

nations? 

MAJOR PRATT: Will you read the question, please? 

(Question read.) 

A (Through Major Pratt) It is ths _same. 

Q (By Major Kerr) Is it a recognized duty,among . 

soldiers, of a commanding officer .to con~rol his troops 

so that they do not commit. wrongful acts? 

MAJOR PRATT: Mat we have that question repeated? 

(Question read.) 

A (Through Interpreter Oishi) It is a recognized duty; 

Q (By Major . Kerr) Is it a wrongful act for soldi'ers 

to commit rape? 
,,.. 

A (Through Major Pratt) ·Not only for soldiers is that 

a wrongful act. 

Q . Is it a wrongful act tor soldiers to kill unarm~ 

civilians without trial? 

A (Through Interpreter Oishi) Yes. 

.. .
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be proper ~o 

______.c:;;

Q Is it a wrongful act for soldiers to eiacute . 

. gu~rrillas? 

(Tr~slat~ to th~ ~i~tjess by Interpreter Oishi.) . 
• 

·Q_ _(Continuing) Withou'ft .trial? 

. _ MAJOR ··PRATT: J Sir·, ~e origin~ question did not 
... ', ' 

have the major's last a~dition to it. 
I . 

- MAJOR KERR: Well; let the question be.put ·compl~tely. · 

A (Through Major Pratt) Without tr_ial, tt · cannot be 

done. 

Q (By Major .Kerr) Is 'it a wrongful act for soldiers 

. -to torture people? 

A It is a prohibited act. 

Q Is it a wrongful act for soldiers to burn or destroy 

property without military necessity? 

A (Through Interpreter Oishi) Yes. 

Q Is it a wrongful act to execute- a prisoner of war 

merely because he attempted to escape? 

A (Through Major Pratt} That would depend upon the 

circumstances. 

Q Would it be a wrongful act to ex~cute a ·prisoner or· 

wai' after he had been apprehended, merely because he 

attempted to esc~pe? 

MAJOR PRATT: Will you repeat . ~he que~tion, please? 

(Question read.) 

A (Through Major Pratt) That is not correct. 

Q (By Major Kerr) Under what circumstances would it 

_execute a prisoner of .war merely because he 

attempted .to escape? • 

II]._ t~e ~ a'se1 _t !).at a prisoner should go beyond the 
- - . - - --~-------....i 

,,......__• 
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des1gnated boundaries, or outside the fixed area, Jt.~·th8re 

is no· other meahs of. stopping him, then he pould be subject 

to the death ·sentence • . -. 
Q I~ he -' ~s recaptured --

(The .~itnesi qont·:1:n~ed spea1t1ng in .the Japanese 

language.) 

MAJOR KERR: .Will you interpret his last remark, 

please? 1 

MAJOR PRATT: 11 1 wish this statement to .be accurate." 

Q (By Major Kerr) · I ·am not talking about -­

.MAJOR PRATT: May we check th1$ answer, sir? 

• I 
MAJOR KERR: Excuse me. 

THE WITNF.sS (through Major Pratt): May I correct 

that previous answer to the question concerning .the 

prisoners of war: If the prisoner goes beyond the fixed 

limits of the area, and if there is no other means or 

stopping him, it falls within the duty of the guard to 

shoot him. 

Q (By Major Kerr) I am not referring to a prisoner 

in the act of escaping. I am referring to a prisoner $0 

has -attempted to escape and has been recaptured. 

A (Through Major Pratt) In that case, it cannot be 

done. 

Q In .other words, it would be wrongful in that case 

to punish with a death sentence, · is that correct? 

A No, that could not be done then. 

Q You acknowledged that it is a recognized duty of a 

commanding officer to control his troops so that they ·do 

--,u.Ot- comm1 t a tr...o.c_1ties1 __ 
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wish there to be no mistake 1n translation. , 

MAJOR KERRz 

be ·no mistake. 

·1 

• 
MAJOR PRATT: Will y:C>U read the question, plea-se? 

(Question read~) 

A (Through Int~rpreter Oish~) It is ·hi~ duty. 
~ ... ... -

(Through Ma~or Pratt) And__ turthe~more, I gathered 

. . · _tot'ether .the . co~din·g-_ ~ff'.icerp of units and,. chiefs-or·­

staff, and l instructed. them that UlY. idea was that each 
.· . 

. ' -
unit must instruct 1t·~ subordinate units, and those sub-

ordinate units must instruct their men as to my desires; 

and people who did not obey would be dealt with. Each 

unit has this responsibUitt ot educating and instructing 

its subord~~ates. And from a : practical ~tandpoint, I 

took every possible available means. 

Q (By Major Kerr) Does the responsibility of a 

commanding officer stop when ha takes ac.tion to punis_h his 

men for wrongful acts? 

A (Through Major Pratt) This would depend ·on the 

nature Qf the offense, and the offender will be legally 

....._ punished; and if the offend_er 's superiors ~ave condoned · 

or permitted or ordered these offenses, then they, too, 

would be punished. 
I 

However·;· if the comma,nding officer has taken · the 

necessary precautions and means to prevent it, then he 

is subject only to administrative reprimand• . 

This is an extremely important point·, and· I wish 

·there to- be no mistake about the meaning of my wor~s. I 

The Prosecution also desires that there 

T~ererore, I request that the question be 

again , ------'-



,. . 

COLONEL CLARKE: · I think .we have a machine up ~ ere 1 

and we can run it back tor you. 

J.tAjOR KERR; It w1.ll · be ~ut~j_.c_i.ent it t~e reporter 
.. . 

read the_que~~ion and have him ans~er it again. -

· I . am not . ·sayi~, . ·sir·. that the interpretation -is not -

correct, but on so important ap .answer I believe there 

should be · a double check on -it. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will recess. for 

approximately ten minutes. 

(Short recess.) 

GENERAL REYNOLDS: The Commiss~on is in session. 
' Since the Accused and his counsel and · the Prosecution have 

laid such great importance on the question that has just . 

been asked and the answer, the Accused 1s offere~ an oppor­

tunity, if he wishes to do so, to reduce that statement to 

writ~g and have it translated by the inte·rpreters and · read 

to the Commission. This can be done at this time, if he . 

, chooses to do so, . or later this afternoon or tomorrow morn­

ing upon resumption of the hear~ng. 

) 
_J 

Will you explain that to the Accused? 

(The above statement was translated to the witness 
r 

by Interpreter Oishi.) 

THE WITNESS (Through Major Pratt): . I should like 

to take~ time and write this out. 
/ 

GENERAL REYNOLDS: Very well, you.may do so, and the 
1 

cross examination will continue • 

. MAJOR KERR: ~ir, I think ,I should $tate for the 

record that I am advised, and this 1s 1n fairness to the 

t"erpre-t-ers, -I-am advised by the Prosecution's own int~r-
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and 

'· 

Q 

-acts if he did not. . take action to prevent the acts, 

he -took no action to prevent such acts, would that be 
' Qfiminal responsibility? 

' .. 

~ 

pr.et~r that the ques.tion _and -th~ nhswer were 
I 

interpre.ted. 
I 

. . . 
I suggested that th~ question be addressed to the 

wi~ness again so.-~~t on this important matter there would 
.. . -

be no question at all. J 

There was ~o reflection on the _interpreters' int?nt. 

GENERAL REYNOLDS: I am· sure the interpreters -under-

stand that tliere is no reflection upon them tn any way.
"\ . . 

The Accus~ and the Prosecution both stated the import-

ance which they attached to the answer. We wish to be 

sure ·that the Accused has every opportunity to express 

himself .. 

Q· (By Mnjor Kerr) In the Japanese Army are there two 

.types of responsibility? 

A· (Through Interpreter Oishi) Yes. 
' . 

Q If a commanding officer fails to take proper action 

to control his troops what type of responsibility is that? 

A · (Through Major ·Pratt) That will depend .upon the 

circumstances and the facts or. the case. 

Q Uz:ider what circumstances would the responsibility 
. 

be what you would call criminal responsibility? 

A In the case when a commanding officer should order 

murder or other such actions, or in the .case when he 
. . 

orde~s it, permit~ it or condones_ it, that would be 

criminal responsibility. 

If he knew that his troops would commit wrongful 



. 

INTERPRETER OISHI: W~ll you read the ques ,d'on, 

please? 

· ·(Ques_ti~n read.) 

MAJoR ·KERR,: I will rephrase that question. 
. . . 
If a · commanding_officer, lmowing _ 

that his troops -might commi~ ,wrongf'ul acts, took no 

· actidn· to preve~t them, would he be· crimina+lY resportsibl~? 

A (Through 14ajor Pratt) 1 Acts such as this must be 

stopped, but the location or the commanding_ officer nnd 

the time and th~ ci~cumstances must also be . taken into · 

consideration.· 

Q . If, despitc everything · he did to prevent the acts,. 

· his troops committed wrongf'ul acts, would the commanding 

officer be ndministra~ively responsible? 

A Even though he takes all the available means in 

order to prevent these acts, the location and time and
' . 

circumstances must be taken into consideration. How­

ever, if he has taken all possible .means to . stop them 

and still finds it impossible to prevent them he is sub­

ject to administrnt~ve responsibility. 

· "However, if tlie co~itions are such thnt it ·is 

utterly. impossible for him ~o take any action then he 

would not even be ridministratively responsible. 

Q _Under administrative responsibility might that 

officer be dmismissed from the service? 

· A It would depend upon the investignti_ons and 
•the decisi_on of .the superior officer ns to whether he 

. . 

would be d~smisse~ from the service or forced to r ·esign. 

asrthat- you--iook-a-t .,__t~e--two -maps_ to_ ~ our r_ear. 

1. 
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At the. time ·

P~il1pp1ne ~~tuation, 

.· I was confron~ed with a superior Amerio~Jl force. 

thnt' I was 

. 

The m~p on your left represents the Philippin~ Islancfs. 

, , Each red pin or disc ·.~epresents a major violation of the 

laws ·of ·war, which ~ccording to testimony in this case 
.. . . .. -

WllS commi_tted· -~y your troops,. Ac.col:ding to the evidence, 

: appro~imntely_ 60,000 ~rme4 men, women mid children were 
~ . . .. 

killed in the -Philippino Island~ _by men under your command• 
. 

Do·: you deny to . this Commission thnt you knew of pr 

ever heard of any of those killings? 

- INTERPRETER OISHI: Will you please rend the question? 

(Question read.) 
•' .~ ... A (Through Major Pratt) I never heard ot nor did I 

know of these events. 

Q (By Major Kerr) Can you explain to the Commission 

hov, ell of those murders could have been committed from 

one end of the Philippine Islruids to the other for a period 

of over seyen ·months without your ever having. heard of it? 

A I absolutely know nothing nbout it. 
\ . 

Q This is your opportunity to eJCp la.in to this C:ommis-

sion, if you care to do so, how you could have failed to 

know about those killings. 

A' . The ··tacts are thnt I was cons tnntly under attack 

by large .American forces, and I have been under pressure 

day and night. Under these circumstances -I. had to plan, 
I

study and ?arry· out plans of how to combnt superior1 

.American forces, and it took all or my time and effort. 

of .my arrivnl I was unfruniliar 'with the 

_and nine days after~ arrival 

Another 

not able to make a 
- --- - -:--+--- -

.. 
' 

pe~$Onal inspection 
-- -----, 



These 

---'-~ 

.. . 

~.: 
. . 

; and tq coordinate' thE>.units unde~ command. As a result 
. I 

of the inefficiency_ of the Japanese system, Japc.nese AnJry 
... 

sy~tem, it-was ~possible to unity my command, ' nrtd my 

cfu.t:i.es..-were e~tremely complicated. 
~ 

~ther mntter was that the troops were scattered 

about n great deal antl the communicatiops would of 

necessity have to ~e good, but the '1"aponese communications· 

were very poor and, therefore, the communications were 

not all they should ho.Ve been. 

Reorgo.nizntion of the m111tary force takes quite a 

while, nnd these vnr;ious troops, which were .not under my . 
command, such ns the air force and the Third Mnritime 

Command, were and the navy -- were gradually entering 

the command one at n time , nnd it created n very com-, 
plicnted situation. The _source of commnnd md coordiM-. 

tion within n command is or lies in trusting in your 

subordinate commnnders. Under the· circumstances I was 

forced to confront ~e superior u. s. forces with sub­

ordina.tos whom I did not know and with whose chnrncter 

and nbility I wns unf'runilia.r·_. 

Besides this I put all my efforts toge~ the max~inrum 

efficiency and the best_methods in the trnining of troops 

and the mo.inteining .of discipline, ·nnd even during ·combat 

I .demanded training and maintenance of discipline •. How­

ever, they were interior troops and there simply wasn't 

enough time .to bring them up to my e:xpectntionsr 

w~re insufficiently tra.ined troops, .and for n long time 

they had been under the influence of n tropical climate, · 

and due to the lowe ing- or -mora"l:e- my~plan- beorune,--9.......,~ . . 
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.. more -~i~ficul·t. 

I rdshod to augment ,my inetficiont communications 

system by the 'use ot airplanes, ~ut when they o~me under . 

mi command they_pro~ed to be -nll useles~. I tried to 
. J . . 

dispat~h stnff officers and various people .to the .out-

lying .,units, but· the situation was such thtlt they would 

be a.ttackod by guerrillns en route nnd would be cut off. 

Consequently, it becnme very difficult to know the .situn­

tion in these separnted groups. Whe~ the Americans londed 

on Leyte, . . Mindoro nnd Lu~on the situation cnme to a 
. . .,

point where our communications were completely disrupted. 

And under con:11t1ons like this and with both ~e 

communication equipment nnd personnel of low efficiency 

and old type, wo managed to maintain some liaison, but it 

was gradually cut of~, and I found myself completely out 
..,; 

of touch with the s1tuation. · 

I believe that under the foregoing conditions I did 

the best possib~e job I could have done .• . However, dUE) to 

the nbove ·circumstances, I!lY plc.ns a.nd my str,ength were 

not sufficient to the s~tuntion, and if these things hnp-
l 

pened they were .nbsolutoly unavoidable. ~ey wer~ bero~d 

~ything that I could have expected. If I could have fore­

seen these things I would have concentrated nll my efforts 

toward preventing it. 

If the present situntion permits· it, 
1

I will punish 

these people .to . th~ !'Ullest extent of military law. 

Certain testimony has been_ given that I ordered 

the massacre of all the Filipinos, and I wish to say that 

- absolutel,y- d-id no't · order-r-~1-s-, or--difi-Lreceive......:th _ _ _,_..,...............i 



order to ~o this troc ony superior authority, nor did I 
\ 

ever pe~cit such a ,thing, or 11' I had lmown of it would 

1· have ·condoned such n thing, end I will swenr to heaven 

and earth concerning these· points.• 
J 

That is n11 I have to st¥ • 

_ Q (By-Major Kerr) These ditficulties · thnt you men-

tion 

GENERAL REYNOLDS: The Commission interrupts • .We 

will recess for ~pproximately _ten minutes. 

Short recess.) 
., 

/ . 

" 

" 

• 



GENERAL REYNOLDS -: The Coinm_ission is' in session. 
\

' The record will show the absence or Br-igadier General 

Handwerk_. 

_You· may --p_r.oce_~d •. 
• ' . J 

(Tbe following que~tions. were translated to the wit-

ness by Lieutenant Asano and the answers of the witn~ss 

were given in ~nglish by the interpreter indicated.) 

Q · (By Maj or Kerr) These difficult ~o·nditions.. you ·des-

cribe became appar~nt to you soon after you came to th~ 

Philippines, did they not? 

A (Through Interpreter Asano) Yes; i;mmediately after 

my arrival. 

Q In view of your realization of those difficult condi-

tions did you make any special effort to maintain control 
;_ 

of your t _roops? 

A (Through Major Pratt) Yes. I took every · possible 

opportunity and all possible methods to instruct - the sub­

ordinate units in accordance with _my instructions. 

Q Did you ev~r personally visit the battlefield? 

A · At Fort McKinley we were constantly peing bombed and 

' at Baguio we were under shell-fire all the time and my 

headquarters were j:u.st the same -as the front lines. 

Q That is the extent of your yisits to the battlefield? -

A 'The · combat situation bein·g what it was, it was im-

possible to v!sit the front lines frequently. And when 

we were at Bambang, _Kiangan, arxl Rest Hous·e #3 we were 
. . 

under constant she.ll-fire and -bombardment. 

Q I will ask --

interp OS fng 



also maintained contact as often as possible with front-

line areas. 

Q I will ask you · to rete~ n(?W -to ih~ second map to your 
\ . ' 
rear, the one on _your right. ~hat represents the Manila 

• ,r • • - • • • 

: . . 

area and, again, each red ·pin 9r_disc re·presents a major ' 
• ~- t 

atroci~y commi~t~d by troops under yo_ur command. You 

have sat through every session of this Commission, have 

you not?-

A (Through Interpreter Asano) Yes, I have. 

Q And you have had interpreted to you the_, testimony of 

the witnesses? 

A Yes, I have. 

Q. Can you as a soldier and as the commanding officer 

of the troops who committed those acts explain .to the 

Commission how it came about that those terrible things 
, 

would be done in the Philippines during your c6mmand? 

A (Through Major Pratt) The reasons are the same as 

in the testimony I gave previously. · 

Q You have no explanation .to make concerning tpat con-. . 
duct by. your troops; is that correct? 

. 
A The matter of having combat in Manila is in direct 

opposi~ion to my ideas and is tactically unsound. 

Q Then you desire to lay the blame -and responsibility 

for these wrongs entirely upon s~bord-inate officers and 

men; is that correct? 

A The persons who perpretated these crimes should be 

· punis~ed and the immediate superior units should be subject 

to investigation a~d upon the findings they should receive 

-~~-._;.eitner criminal punishm~nt- or admin-ist.rati¥£L rom,ishment • 

.. 
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Q You ,admit ·, do you, · that· you failed to control your 

troops in the Philippines? 

A .I hav~ put forth my maximum effort in order to control 
-

, th·e .troops , -s.na if this was riot sufficient, then somehow I 
. .. i 

should_have done more •.. Other people might have been able 

to do more, ,but I feei t'l1at I have done my very b~st. 

Q Did yqu fail to control your troops? Please answer 

11 yes 11 or II no 11 • 

A I believe that I did control my troops. 

MAJO~ KERR: That is all, s}r. 

GENERAL REYNOLDS: Does the Defense have further ·ques-

tions? 

REDIRECT EXAMINATION 

COLONEL CLARKE: I will ask the Pros·ecution if we 

may see that newspaper, please (indicating Prosecution 

Exhibit 4n2 for identiftcation.) 

(P~osecution Exhibit 402 for identification was 

passed to Colonel Clarke.) 

COLONEL CLARKE: I will ask the Prosecution if they 

intend to introduce it as an exhibit. 

MAJOR KERR: We do not. 

COLONEL CL_ARKE: If the Court please, the Defense 

would like to have this newspaper introduced as a Defense 

exhibit. It is one paper we looked for and could!}'t 

find or we woµld have put it in with the qther volume ·of 

exhibits. 

MAJOR KERR: No objection, sir. 
-
GENERAL REYNOLDS: Very well. 

MAJOR KERR: We -will as~, sir, that a-photostatic 

,. . 
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copy be substituted for .the original paper. 
. . 

You are. -submitting 
. 

the entire paper or merely the 

first sheet? 

COLONEL CLARKE•· we· w111 submit the ~sheet and point 

out the 
. 
perti~ent 

,. 

parts. 

Mark this for identificat;on, please. 

(Copy or The Tribune
~ 

·, Manila, 
Philippines, Thursday1 December 
7, 1944 was marked Derense 
Exhibit EE for identification.)

I 

COLONEL CLARKE: We _introduce as Defense Exhi)>it EE, 

sir, The Tribune, Manila, Rlilippines, pecember 7, 1944. 

It will be photostated and pho~ostatic copies introduced 

in lieu thereof inasmuch as this paper belongs to the. 
I 

Prosecution. The pertinent ~rts may be read now·," sir, 

or they. may be read when we have the photostatic copy. 

·GENERAL REYNOLDS; Read them ow. 

COLONEL CLARKE: "THREE PATRIOTS LEAD IN NEW MOVEMENT 

TO DEFEND FREEDOM. 

"Inauguration of 'Makapi;J.1' Slated Soon; 

President Laurel to Be Honorary Adviser; 

Ricarte, Ramoz and Duran to Be e,t Helm . 
I 

"The f9rmation of Makabayang Katipunan ng Filipino_ 

(Makapili) , new. _body dedicated to the cause of the defense 

of ~he Philippine Republic, will shortly be anno~ced, it 

was learned yesterday. 

"The organization, marking a positive step in the 

.. ,movement for the maintenance of the independence of the 
. . 

Republic, ls· ·undt:r the leadership of General Ai:temio 

Ricarte, veteran fighter for irwependence, Benigno Ramoz, 
,, . -

former head of the Ganap party; and Pio Duran, member of· 



. .. : .. 

the National Assembly. 

"President Jose P. Laurel has ~l~eady consented to 

assume the post of tBe honorary highest adviser to the 

· Makap~li_._ .. 

"The ·-stB:ff of the .~eadquarters of the league comprises 

General ~icarte , Mr • .-Ramez, and Mr. Duran as t~e highest 
~ '. 

adviser, the president and the vice-president, ~espectively. 

"Rallying under the banne r of patriotism, the pro­

moters of the l eague are guided by the principle of vigor­

ously carrying outthe fight of the Fil,ipinos in support of 

the Governme nt of the Republic. 

"They will forge ahead in their campaign to ·attain 

the. final victory in this war or the survival of all 

nations and peoples of Greater East Asia, upholding the 

Republic declaration of war on the United States and Great 

Britain. 

"The aims of the organization are as follows: 

111. Tb consolidate and strengthen the defense of the 

Philippine Republic • . 

"2. To cooperate in the maintenance ·of peace and 

order and to make a col!ll'Ilon cause with other ksiatic na­

tions in crushing their common enemy, the United States 

and Great Britain. 

"3. To mobilize t~e nation for the purpose of 

securing the supply of foodstuffs and war materials. 

114. ·To extend positive collaboration to the Im­

perial Japanese armed forces. 

11 ;. To propagate the significance and aims of the 

Greater East Asia War among the people. 

; ... 
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To bring.' home to the miiids of ·the peopt'e the 

idea ~hat there will be no i ndependence of the Philippines ­

without the . victory ot the Asi~n, people." 

.And .u,nder the picture shown in the letthand columns 

of .this paper: 

"General Tomoyuki Yama-shita, right, gave words of 
. 

encouragement to leaders 
~ 

of the 'Makabayang Katipunan ng -

Filipi~o' wtien they called on him recently. They ·are left 

to right: Assemblyman Pio Duran, General Ar.temio Ricarte 

and Benigno Ramoz. 11 

· · And the heading of one article is "Yamashita Backs 

Organization of 1Makapili 1 ." 

GENER AL REYNOLDS : Is that a11? 

COLONEL CLARl<E: Yes, sir. 

GENERAL REYNOLDS: The newspaper is accepted as a 

Defense exhibit for such probative value, -if any_, as ·it 
. 

shall be held to possess. 

(Defense Exhibit EE for iden­
tification was received in 
evidence.) ' 

MAJCR KERR: Sir, may I point out to _the Commission 

a ·very.. interesting feature of this paper. 

GENERAL REYNOLDS : You may. 

MAJOR KERR: The Commission w111 · note that on the 

first page there is a picture which is the picture iden-

tified by the witness. It shows the Accused in a pose 

in what appears to ·be alcoholic conviviality with General 

Ricarte and othe~ _. persons namecl --· all .duri~ a 

· the Accused ·stated that he was "extremely busy". 

(Defense E~ib1t EE was passed to members of 

--, ..~-- ---..,....-- --
: . 

I 

time 



Commission.) 

GENERAL REYNOLDS: The comments of the Prosecution 

are noted. The Defense may proceed. 

Q _t~y Colone 1 Clarke) General Yamashita, you have . 

testifie.d ·on c'ross examination that there were intelligence 

offic~rs in a few -' places ~n Luzon. What r .~ports, if any, 

did those intelligence officers furnish to your headquarters 

concerning any action taken to suppress guerrillas? 

A (Through Major Pratt) It was the duty of the combat 

ttnits to suppress the guerrillas. However, the intelli-

gence officers stationed· there sent reports on the number 

and the movement of the guerrillas, but their duty was not 

the suppresslon of guerrillas. That was the duty of combat · 

units. 

Q When the word "Manila" is used in Japanese operational 

orders to what does it have referen'ce'? 

A In operations orders the word "Manila" refers to the 

extensive · area south of Nichols Fi'eld, north of Lake Laguna, 

Antipolo and the mountain area to the north, Wawa, Ipo, end 

then extending southwest to the Pampango River and then 

out to the edge of Manila Bay. 

Q How was the area of Manila proper designated in Japa~ 

nese operational orders? 

A It was specific~lly referred to as the "Manila City 

4rea". 

MAJOR PRATT: I would like to add that that could be 

transl-ated into "Manila City" itself. 

Q (By Colonel Clarke) You testified on cross examination 

that 50,000 Japanese troops had been sent to Leyte and you 
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also testified that the transfer was 2~ October. Over what 

period _of time were these troops being assembled and trans -

ported to Leyte? 

A · , I receiv_ed the order to send -the troops to Leyte. on 

about· 2l~t· of October of last year. The first troops to 
. . ' . 

· be assembled were .sent out of Manila Harbor on the 28th 

of ·oct.ober. "'rhe- first group of ships went out · .on the· 28th 

and after that they went out ver~ gradua·11y, the last troops 

going out on the 3rd or 4th of December. 

Q Was · there a second shipment of troops prepared to 

send to Leyte? 

MAJOR PRATT: Will· you read the question, please? 

(Question read) 

A (Through Major Pratt) On the . 7th of December the 

U, s. forces landed at Ormoc and after that I received an 

·order from the Supreme Command ..of the Southern Army to 

continue the operations on Leyte . So during the period 

of 10 Dec~rnber to 13 December we concentrated the troops 

in Manila and we planned ' a counter-landing at Carigara 

Bay. However, the Americans made a landing on Mindora 

on the 15th, so we ceased these preparations. 

Q So that the assembling and equipping and transporting 

of troops ·to Leyte during the .Leyte campaign occupied your 

headquarters and your staff froc the 22nd ot' ,. October until 

about the 15th of December; is that correc~? 

A Yes, that's a . fact. I was extremely busy with the 

changes in plans, the gradual. sending of reinforcements, 

and the plans for counter -landing. 

Q You testified on cross examination that while troops 

.. . 
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wer.e in tr.ansi t to Leyt~ they were under your command. In 
• I 

what way, if any, was this command situati~n different from 

the transportation of- P.risoners of w~r to Japan? 
. . 

A Ar~y ~rsonnel who were under my command were under 

that command even when· on ·the sea. Ho~ever, they were 

escorted by:Naval escort vessels which controlled their 

actions. 

As for the prisoners, the supervision of prisoners 

while in surface transport -was the r esponsibility of the 

Third ·Maritime Col!lI!land. 

Q There has been evidence in this case that a con sider able 

quanti_ty of rice was purchased locally by the Japanes e forces. 

Was that rice available for use? 

A We bought and collected rice in central Luzon. How-

ever, it was pilfered by the guerrillas and it was bombed 

and destroyed by the u •. s. air forces. There was· no trans-

'-
port available, so we couldn't move the rice, and the U.S. 

forces landed earlier than we had expecte_d. So as a result 

we did buy it but it was just the same as if we hadn't 
. _) 

bought it. 
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· Q In the nOrmal course of events, to whJ would an 
' . 

·order.for the .destruction of harbors and docks, or a naval 

bas·e be ·given? 
.• 

A . That i's a matter that .should be handled by the navy 

themselves. 

Q And to whom would: the ord_er ordinarily go? 
:, 

A That is a matter to be handled by the navy and its 

subordinates, and has- no connection witq me. 

COLONEL CLARKE: I request the Prosecution to see 

the document which they read sometime du:ring the_examination 

this morning, concerning the orders of Tokyo. 

(A document was handed to Colonel Clarke by Major 

Kerr.) 

COLONEL CLARKE: I am going to read from the document 

before me, which has no heading, no signature, certain 

portions --

MAJOR KERR: If the Commission please, that · document 

is not in evidence. I made reference to .it only in 

connection with one smal~ part of it. Now, I submit that 

only that part is before the Commission. at this time. 

COLONEL CLARKE: Inasmuch as Prosecution read from 

it this morning, we request we be permitted to read from 

it at the present time, sir. 

GENERP.L REYNOLDS: The request is granted. You may 

proceed. 

COLONEL CLARKE: This document commences as follows: 

"At the outbreak of the war "General Yamashita was 

under the command of Field r .arshal Terauchi, Commander in 

Chief of the Southern Army. Later, . in August 1942, he 
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as~umed command of one area army in Manchukuo. In early 
I 

·October 1944, .he again came under the command of Field - ~ 

Marshal ·Terauchi, and arriv~ in Manila ~o a~sume command 

of area ·army. =·official documents and evidence . requested by 
. . . . ' . . 

the Allies are held' by the Southern Army (unless they have 

bee·n ·burned.) ' 

11Since ·the Central (TN1 presumably referri~g to the 

- War Ministry) burned reports at the cessation of hostilities, 

the _following data· was furnished ,through recollections. of 

staff officers who participated in the operations. Consequent­

ly, the information cannot be construed as absolute~y 

correct." 

GENERAL REYNOLDS: I believe the Interpreters ·are 

s·omewha t at a loss to know what you want thEl!l to do with 

the document • 

.COLONEL CLARKE: I wanted them to read it. 

(Translateq. to the witness by Major . Pratt.) 

COLONEL CLARKE: This document contains what is 

purported to be certain orders. Those orders we.re read , 

· to you this mornip.g by Major Kerr • . 

(Translated to the witness by Interpreter Asano.) 

COLON.EL CLARKE: One of those. ·orders was that the 

14th Area Army will hold sea and· air bases firmly. 

(Translated to the witness by Interpreter Asafio.) 

COLONEL. CLARKE: And another was tha·t "If 1 t becomes 

necessary to relinquish them, see that the enemy cannot 

use them." 

(Trans.lated to the' w1 tness by Interpreter Asano.) 

COLONEL CLARKE: And another order was that in the 
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event the 14th Area Army had to give up sea, air and 

military bases, they Will be demolished to prevent en~my 

use. 

(Tra~slated to the witness by_ Interpreter Asano.) 

·.co;r,oNE~_CLA~: ~ And, finally, ''Manila ~111 be · 

deff:lnded to the -utmost, .and in the event of its loss its. . ~ 

use to 
. 

the enemy 
. 
will be hampered by cutting off its water 

supply, and other such measures." , 

(Translated to the witnes·s by 'interpreter Asano.) 

Q (By Colonel Clarke) Did you ever receive such an 

order from the Imperial Headquarters, Southern -Area Command, 

or any other source? 

A (Through Major Pratt) I never rece~ved such an order 

from either the Imperial General Headquarters, the Supre~e 

Southern Command, or any other source. 

COLONEL CLARKE: I am ·going to r ead a paragraph 

numbered 1 under "E". 

(Translated to the witness by Interpreter Asano.) 

COLONEL CURKE: "An investigation of the 14th Area 

Army Headquarters is desired 1n·_this regard. However, the 

following is presented for what reference value it may have: 

"The defense of Manila served as a forward outpost 

for the main defensive _positions in the. area of Montalban, 

Ipo, ·and Antipolo. -The defenses were conQ.llcted at Fort 

McKinley, at the neck of land south of Ni.chols Air Field, 

and the defense positiqn on the northern tip of Karokan 

· Air F'ield. In addition, a suicide battalion resisted from 
•

the remains of Fort Santiago at the city's center and. from 

the area of the Post 
f 

Office -and the Pasig River Bridges. 



. 

it appears that· they were ordert d t6 restrict American use 

· of the City of Manila as long as possible. Furthermore, it 

appears that . the naval forces completely destroyed the . 

Naval . Base of Cavi te and the· wharfs of Manila.". 

(Tran~lated to· the witness by Majo~ Pra.tt.. ) 

Q (By ·colonei Clarke) Did you have defenses at 

McKinley, ·Nichols Field and Karokan? 

A (Through Major Pra,tt) ·we ·had troops for defe.nse . 

against airborne attacks in that vicinity. We expected an 

American airborne attack. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will recess for 

approximately five minutes. 

(Short recess) · 

GENERAL.REYNOLDS: The Commission is in session. · t 

The Defense may proceed. 

COLONEL CLARKE : · May we .have the last question? 

(Question read) 

Q. (By Colone1 Clarke) Were ·these defenses in furtherance 

of any plan to fight in the City of Manila? 
. . 

A (Through Major Pratt) The main defensive positions 

were at Ipo, Montalban, Wawa, and Antipolo and _in the 
' 

mountainous area of the positions at Karokan, Quezon, and 

Nielson Field were anti-airborne attack forward positions 

and the positions faced the City of Manila. 

Consequently, since they were facing Manila they 

absolutely could not be used for the defense of Manila~ 

Q Were any of these defenses within the City of ' 

Manila itself? 

A (Through Interpreter Asano) .As far as the 14th Area 



Army was concerned we did not order any defense p4 1ti~na 

in the city• 

. · THE WITNESS: (Throug_~ Major Pratt) I can't say as 

to whe~her · ~he navy had d~_fensive positions con.~tructed 

alo~g :the _seafront, . -- J 

Q (By Colonel Cl~rkef Wes the Noguchi Unit a suicide 

unit? · 

A (Through -In~erpreter Asano) It wasn't. 

Q· You testified on cross-examination that a capture of 

a certain aviator had been reported -to you; a Captain by· 

the name of Shaw. What action did _you take upon the report 

of his capture? 

A (Through Major Pratt) This officer was a fine 

~fficer and he was respected by everyone but since he landed 

in an area where there w-as no food or accommodations i 
~

thought it best to return him to the U. ·S. Forces, so I 

lj had my officers escort him back to the 32nd •• to the 

Americcn lines, and .at a later date .I got a letter from the 

32nd Division Commander statfng that he had arrived safely. 

This 32nd Division is an American unit. 

COLONEL CLARKE: You may examine. 

MAJOR KERR: No questions. 
~ ,

GENERAL REYNOLDS: The Commissio~ will assemble at 

8:30 new Manila time tomorrow morning to hear such rebuttal 

testimony as is c0,1lsidered truly and really necessary by 

both the Prosecution and the Defense. 

We will no~ ·stand in recess· until the time announced. 

(Whereupon, at 1730 hours, 30 November 1945,- the trial 

. was adjourned until 0830 hours, 1 December 1945.) 
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